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در آستانه شروع جشنواره
آکشی کومار فرش قرمز کن

 را از دست داد

آکشی کومار ستاره سینمای بالیوود با مثبت شدن 
تســت کرونایش از حضور در فرش قرمز جشنواره 
کن ۲۰۲۲ بازماند. به نقل از ایندیا نیوز، آکشــی 
کومــار بازیگر بالیوودی با مثبت شــدن آزمایش 
کووید۱۹ برای دومین بار، امکان حضور در مراسم 
فرش قرمز جشــنواره فیلم کن امسال را نخواهد 
داشت. وی پیش از این دقیقا سال پیش به دنبال 
ابتلا به کرونا در بیمارســتانی در بمبئی بســتری 
شد. ســال پیش ۴۵نفر از افراد گروه ساخت فیلم 
جدید وی »رام ســیتو« نیز به کرونا مبتلا شــده 

بودند. 
کومار که قرار بود در جشــنواره فیلم کن امسال 
در کنار چهره های ســینمای هنــد از جمله پوجا 
هج، ای آر رحمان، شــکار کاپــور و وزیر اطلاعات 
و مطبوعــات هند آرنورانگ تاکور شــرکت کند، 
مجبور به انصراف از این حضور شــده است. او در 
واکنش به خبر وضعیت کووید خود در رسانه های 
اجتماعی نوشت: واقعا مشــتاق بودم که در غرفه 
هند در کن حضــور یابم اما متأســفانه آزمایش 

کوویدم مثبت شده است. 
این هم می گذرد. قرار بود بازیگران فیلم جدید وی 
در افتتاحیه هفتاد و پنجمین دوره جشنواره فیلم 
کن که ۱۷ماه می برگزار می شود، روی فرش قرمز 
بروند. مامه خان خواننده مشــهور فولکلور هند و 
بازیگرانی چون نوازالدین صدیقی، نایانتارا، تاماننا 
بهاتیا، وانی تریپاتی و ریکی کج آهنگســاز برنده 
دو جایزه گرمی بخشــی از گروه هندی حاضر در 
جشــنواره امسال کن هستند. هند امسال در بازار 
فیلم کن که از ۱۷ تا ۲۵ماه می برگزار می شــود، 
به عنوان کشور افتخاری حضور خواهد داشت. در 
همین حال اکران درام تاریخی »پریت ویراج« که 
در آن آکشــی کومار در کنار سانجی دات، سونو 
سود و منوشــی چیلار بازی کرده و به کارگردانی 
چاندراپراکاش دوویدی ساخته شده از سوم ژوئن 

در سینماها شروع می شود. 
»رام ســیتو« فیلــم اکشــن-ماجراجویی درباره 
ریشــه های میــراث تاریخی هند بــه کارگردانی 
آبیشک شارما نیز قرار اســت ۲۴اکتبر امسال در 
هنــد و هم زمان بــا آن در ۲۴۰کشــور از طریق 
آمازون دیده شــود. این اولین فیلمی است که با 
همکاری آمازون هند ســاخته شده است. هفتاد و 
پنجمین جشنواره فیلم کن از فردا سه شنبه ۱ ماه 
می کارش را شــروع می کند و تا شنبه ۲۸ماه می 

۲۰۲۲ ادامه خواهد داشت.

بدرقه وزیر فرهنگ لبنان از سوی 
رییس سازمان سینمایی کشور

همدلی|  رییس سازمان سینمایی کشور و بهمنی 
معاون رییس سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی 
صبــح روز دوشــنبه ۲۶اردیبهشــت، در پاویون 
فرودگاه بین المللی امام خمینی )ره( وزیر فرهنگ 

لبنان را بدرقه کردند. 
بــه نقــل از اداره کل روابــط عمومی ســازمان 
سینمایی، محمد خزاعی رییس سازمان سینمایی 
در گفتگویی با محمد وسام المرتضی وزیر فرهنگ 
لبنان بر گســترش فعالیت های مشترک فرهنگی 
و هنری و تعاملات ســینمایی دو کشــور ایران و 
لبنان تأکید کرد. او گفت: ازآنجایی که مشــترکات 
دینی و آئینی و آرمانی بین دو ملت ایران و لبنان 
وجــود دارد زمینه ها و ظرفیت هــای خوبی برای 
همکاری های مشــترک نیز، وجود دارد و در این 
گفتگــو پیرامون موضوعــات مختلف همکاری در 
حوزه فرهنگ و هنر مذاکــره و تبادل نظر صورت 
گرفته است. خزاعی با بیان اینکه همگرایی و تعامل 
مسئولان حوزه فرهنگ دو کشــور ایران و لبنان 
گامی مهم و مؤثر در مســیر تلاش برای توسعه و 
تقویت روابط فرهنگی و ســینمایی دو کشوراست 
ادامه داد: در این گفتگو روی تولیدات مشــترک 
در حوزه های استراتژیک، برگزاری هفته های فیلم 
ایــران در لبنان و هفته فیلم لبنان در ایران و نیز، 
گســترش فعالیت های آموزشــی و تربیت نیروی 
انسانی و کادرسازی در عرصه های مختلف هنری 
به ویژه فیلم سازی و سینما در حوزه های سینمای 

مقاومت صحبت های جدی شده است.
 رئیس ســازمان ســینمایی در پایان گفت: وزیر 
فرهنــگ لبنــان نیز در ضمــن تشــکر از آقای 
اســماعیلی وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی، برای 
تدارک سفر وی به ایران بر اهمیت تعامل بیشتر و 

ارتباط فرهنگی بین دو  ملت تأکید کرد.

در نشر »آناپنا« رونمایی می شود
18 ترجمه  از فتح اله جعفری جوزانی

همدلی|  مراســم رونمایــی ۱ اثــر از مجموعه آثار 
»ریموند چندلر« با ترجمه »فتح اله جعفری جوزانی« 
در نشر »آناپنا« در سی و سومین نمایشگاه بین المللی 
کتاب تهران، واقع در ســالن ناشران عمومی، راهرو 3، 
غرفه شــماره 3 برگزار می شــود. در این مراســم، ۱۸ 
Ray�  رمان معمایی پلیســی، از آثار »ریموند چندلر«

mond Chandler بــا ترجمــه روان و حرفــه ای 
»فتح اله جعفری جوزانی« فیلم نامه نویس، تهیه کننده و 
بازیگر سینمای ایران از جمله؛ »از اول، پنجره بالایی«، 
»بانویی در دریاچه«، »بــدرود محبوب من«، »خواب 
ابدی«، »خواهر کوچیکه قاتل در باران«، »یشــم سبز 
ماندارین«، »نشــان دهنده«، »سعی کن دختره را پیدا 
کنی«، »منتظر می مونم«، »ماهی آکواریوم«، »پرده«، 
»اسلحه ها در کاباره سیرانو«، »دردسر شغل من است«، 
»مردی که سگ ها را دوست داشت«، »بی سیتی بلوز و 
باد سرخ« توســط نشر »آناپنا« متعلق به »آنا پناهی« 
دختر زنده یاد »حســین پناهی« بازیگــر، کارگردان، 
نویسنده و شاعر فقید ایرانی منتشر شده اند و از ساعت 
۱۶ تا ۱۸ روز پنجشنبه ۲۹اردیبهشت ماه جاری در سی 
و سومین دوره نمایشگاه بین المللی کتاب تهران، واقع 
در مصلی امام خمینی، شبستان، سالن ناشران عمومی، 
راهرو 3 غرفه شماره 3 رونمایی خواهند شد. »ریموند 
چندلر« یکــی از برترین نویســندگان رمان جنایی و 
پلیسی به شمار می رود که از بیشتر آثار وی نسخه های 
متعدد سینمایی اقتباس شده  است. کتاب  »خداحافظی 
طولانی« )یکي از ده کتاب توصیه شده مجله تایم(، دیگر 
شاهکار این نویسنده مطرح، با ترجمه »فتح اله جعفری 
جوزانی« در ســال های گذشته در ایران چاپ و منتشر 

شده بود.

جدول اجراهای جشنواره تئاتر خیابانی 
»سردریم« منتشر شد

همدلی|  برنامه ی اجراهای جشنواره ی تئاتر خیابانی 
»سردریم« و رویدادهای روزشمار هفته فرهنگی سردرود 
اعلام شد. به گزارش روابط عمومی دومین جشنواره ی 
تئاتر خیابانی ســردرود، »امیر مهروند«، دبیر جشنواره 
ضمن اعلام این خبر اظهار کرد: »دومین جشــنواره ی 
تئاتر خیابانی »سردریم« پس از افتتاح موزه ی تاریخ و 
مردم شناسی شهرداری سردرود و نگارخانه استاد جعفر 
پاکدســت سردرودی از ساعت ۱۷ روز ۲۸ اردیبهشت، 
در پارک آنالار با اجرای اولین نمایش کار خود را رسماً 
آغاز می کند«. او افزود: در این جشنواره ما هر روز چهار 
اجرای خیابانی خواهیم داشت که هر نمایش در روز دو 
بار در ساعت ها و مکان های متفاوت میزبان تماشاگران 
خواهند بود. مهروند گفت: در دومین جشنواره ی تئاتر 
خیابانی سردرود گروه هایی از تبریز، مرند، اهر، ورزقان، 
بناب و سردرود حضور دارند که طی سه روز متوالی با 
اجرا در دو پارک آنالار و مره خونی ســردرود با یکدیگر 
رقابت خواهند کرد. بنا بر این گزارش، دبیر جشنواره ی 
تئاتر خیابانی ســردریم، همچنین در پایان تأکید کرد: 
جشنواره ی تئاتر خیابانی ســردرود 3۱ اردیبهشت ماه 
ساعت ۱۰:3۰ در پارک آنالار با معرفی نفرات برگزیده به 
کار خود پایان خواهد داد. گفتنی است هفته ی فرهنگی 
ســردرود نیز طی روزهای اول تا سوم خرداد در قالب 
روزشمارهایی تحت عناوین »سردرود، بانوان، فرهنگ، 
هنر«، »ســردرود، تابلو فرش دستباف، گوجه سبز« و 
»ســردرود، دفاع مقدس، فرهنــگ ایثار و مقاومت« با 
برنامه های مختلف و نمایشــگاه های صنایع دستی و ... 

میزبان علاقه مندان خواهد بود.

به جای ناصرالدین شاه
بهزاد عمرانی برای 

»ژولیت و شاه« خواند

همدلی|  بهزاد عمرانی به جای شخصیت »ناصرالدین 
شــاه قاجار« در انیمیشن  ســینمایی »ژولیت و شاه« 
به نویســندگی و کارگردانی اشــکان رهگذر خواند. به 
گزارش روابط عمومی اســتودیو هورخــش، »ژولیت و 
شاه« انیمیشــنی در ژانر کمدی-رمانتیک و موزیکال 
اســت که به وقایع تاریخی شکل گیری تئاتر غربی در 
ایــران می پردازد. بهزاد عمرانــی، خواننده اصلی گروه 
بمرانی یکی از ترانه های متن این انیمیشــن سینمایی 
موزیکال را خواند و به جمع خوانندگان »ژولیت و شاه« 
پیوست. بهنام جلیلیان، آهنگ سازی و میثم یوسفی، 
ترانه سرایی این انیمیشــن سینمایی را بر عهده دارند. 
در خلاصه داستان انیمیشن سینمایی »ژولیت و شاه« 
به تهیه کنندگی آرمان رهگذر آمده اســت که: »جولی 
بازیگر جویای نام ولی تازه کار تئاتر، توسط ناصرالدین شاه 
به ایران دعوت می شــود تا نقش ژولیت را در نمایشی 
بازی کند. غافل از آنکه شاه نقشه دیگری برای او دارد.« 
ژینوس پدرام بعد از انیمیشن »آخرین داستان« برای 
دومین بار با اســتودیو هورخــش در تدوین این پروژه 

همکاری می کند. 

رویداددریچه

همدلی|  پنج نماینده مجلس که طرح بحث انگیز 
»اســتفاده بهینه از اشیای باستانی و گنج ها« را 
امضــاء کرده بودند، از جمــع امضاکنندگان این 
طرح خارج شــده و در نامه ای به رئیس مجلس 
شورای اسلامی درخواســت کردند: این طرح از 
دستور کار کمیســیون مربوطه و مجلس خارج 
شود. به گزارش ایسنا، »استفاده بهینه از اشیای 
باستانی و گنج ها« که بیشتر از آن به حراج اشیای 
تاریخی ایران تعبیر شده است،  حدود یک هفته 
پیش رسانه ای شد، درحالی که پیگیری ها نشان 
می دهد این طرح سال گذشته از سوی ۴۶نماینده 
بــه مجلس ارائه شــده بود. طرح بــا مخالفت و 
اعتراض های گسترده باستان شناسان، کارشناسان 
میراث فرهنگی، مقامات وزارت میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دســتی و افــکار عمومی 
مواجه شــده است. بیشتر انتقادها هم به رویکرد 
نمایندگان به میراث فرهنگی به مثابه گنج است. 
برخی دیگر همچون انجمن علمی باستان شناسی 
ایران این طرح به ویژه مفاد آن را که به حفاری ها 
و قاچاق های غیرمجاز، رسمیت و وجاهت قانونی 
می بخشــد، »خطرناک« و »شــرم آور« توصیف 
کرده انــد و بعضی کارشناســان، همچون پیروز 
حناچی آن را یــک عقب گرد به دوران قاجار که 
بیشترین تاراج میراث تاریخی ایران در آن دوره 
طی توافق های دولتی رخ داد، دانسته اند. نامه های 
متعددی نیــز درباره توقف و باطــل کردن این 
طرح از سوی استادان،  دانشجویان و تشکل های 
باستان شناســی خطاب بــه محمدباقر قالیباف 
نوشته شده و حتی رایزنی هایی با نمایندگانی که 
این طرح را امضا کرده اند صورت گرفته تا انصراف 
دهند. اینک، پنج نماینده که طرح »استفاده بهینه 
از اشیاء باستانی و گنج ها« را امضا کرده بودند، در 
نامه ای به محمدباقر قالیباف درخواست کردند این 
طرح از دستور خارج شود. از بین امضاها اسامی 
ذبیح اله اعظمی ســاردویی ـ نماینده جیرفت و 

، مجتبــی توانگر ـ نماینده  عنبرآبــاد )کرمان( ـ
اسلامشهر، تهران، ری و شمیرانات، محمدمهدی 
فروردین ـ نماینده فیروزآباد، کارزین و فراشبند 
)فــارس( ـ و عبــاس جهانگیــرزاده  ـ نماینده 
پارس آباد و بیله ســوار )اردبیل( ـ خوانا است. در 
نامه آن پنج نماینده که به رییس مجلس نوشته 
شده، آمده است: »همانگونه که مستحضرید طرح 
»اســتفاده بهینه از اشیاء باستانی و گنج ها« که 
توسط یکی از همکاران مطرح شده است دارای 
اثرات بســیار مخرب بر میراث فرهنگی کشــور 
است، به خصوص در زمینه گسترش حفاری های 
غیرمجاز،   قاچاق و غارت اشیاء باستانی و تاریخی 
اثــرات جبران ناپذیری به دنبال خواهد داشــت. 
از طــرف دیگر این طرح ناقــض اصل ۸3 قانون 
اساســی جمهوری اســلامی و کنوانسیون های 
بین المللی است. در نتیجه این طرح نه تنها آثار 
و اشیای تاریخی را حفظ نمی کند، بلکه خیانتی 

در حق نسل های آینده و میراث تاریخی ارزشمند 
کشورمان است. لذا اینجانبان که قبلا این طرح 
را امضاء کرده ایم، اما پس از بررســی های دقیق 
و کارشناســی بر مضرات آن واقف ]شــده[، لذا 
امضای خود را پس گرفته و از این طرح حمایت 
نمی کنیم. در همین راســتا خواهشــمند است 
دستور فرمایید اسامی اینجانبان از ذیل طرح فوق 
در سامانه مجلس حذف شود و همچنین انتظار 
است ترتیبی اتخاذ شود تا طرح فوق از دستور کار 

کمیسیون مربوطه مجلس خارج شود.«
طرح نمایندگان مجلس با توجیه اشتغال زایی و 
سر و سامان دادن به کاوش های باستان شناسانی 
و با برشــمردن مزایایی چون تبدیــل ایران به 
هاب منطقــه ای خریدوفروش آثار باســتانی و 
ورود ارز به کشــور، ایجاد ردیف درآمدی جدید 
برای وزارت گردشــگری و میراث فرهنگی برای 
خرید و حفظ آثار باســتانی، اشتغال زایی فراوان 

برای فارغ التحصیلان رشته های مرتبط با تاریخ، 
گوهرشناســی و باستان شناسی، حفظ گنجینه 
تمدنی و میراث باستانی از تخریب ها و کاوش های 
غیر کارشناسی و حفظ گنجینه تمدنی و میراث 
باســتانی از فروش به ثمن بخس بــه دلالان و 

قاچاقچیان، به جریان افتاده است.
هرچنــد نماینــدگان گفته اند ایــن طرح هنوز 
در دســتور کار کمیســیون ها قرار نگرفته، اما 
نگرانی هایی از این نظر وجود دارد که با دســتور 
کار قرار گرفتن در مجلس و کمیسیون ها نتوان 
از پیــش روی این طرح کــه در تعارض کامل با 
لایحــه قانونی راجع به جلوگیری از انجام اعمال 
حفاری های غیرمجاز و کاوش به قصد به دســت 
آوردن اشــیای عتیقه و آثار تاریخی که بر اساس 
ضوابط بین المللی مدت یک صد سال یا بیشتر از 
تاریخ ایجاد یا ســاخت آن گذشته باشد مصوب 

۱۸/۰۲/۱3۵۸ است، جلوگیری کرد.

خروج پنج نماینده از طرح بحث برانگیز

طرححراجاشیایتاریخیدرمجلسباطلمیشود؟

همدلی|  فرهاد حســن  زاده نویســنده و طنزپرداز ادبیات 
کودک و نوجوان، با این توضیح که ادبیات کهن هر سرزمینی 
پشتوانه بســیار محکم و استواری است به هنرآنلاین گفت: 
کودکان و نوجوانان باید با ریشه ها قهرمانان و اسطوره های 
سرزمین شــان آشنا شــوند و از آن ها نیرو بگیرند. شاهنامه 
در عرصــه ادبیات مثل دریایی اســت که اگــر آن دریا را 
داشته باشیم غم کم آبی نداریم.  به گزارش هنرآنلاین او با 
اشاره به آثاری که با محوریت داستان های شاهنامه منتشر 
شــده، اظهار داشــت: برخی کتاب های بازنویسی به نوعی 
ساده نویسی است و شاهد هیچ خلاقیت و ابتکاری نیستیم. 
در وجه دیگری آثاری هستند که به اصطلاح بازآفرینی است 
و نویســنده با خلاقیت خود روی آن داســتان کار می کند. 
گویی روح آن اثر را می گیرد و به شــکل و زبان جدیدی آن 
را بازتولید می کند. داســتان های شاهنامه پتانسیل امروزی 
شــدن دارد و می تواند با فضای فانتــزی و تخیلی آمیخته 
شــود. این فضا را می توانیم به غیراز شــاهنامه در افسانه ها 
و شخصیت های که در ادبیات کهن داریم نیز دنبال کنیم.

 حســن زاده که کتاب »برف و آفتاب« را بر اساس داستان 

)بیژن و منیژه( شــاهنامه در قالب رمــان بازآفرینی کرده، 
ادامه داد: دغدغه ام بیشــتر از این کار نگارش داستان هایی 
بــا حال وهوای امروزی بود. لابــه لای کتاب هایم بازآفرینی 
هم دارم ولی ســعی کردم نگاه خود را داشته باشم نگاهی 
با محوریت دغدغه های نســل امروز. او بــا این توضیح که 
خواندن شاهنامه فردوسی نسبت به برخی متون برای بچه ها 
راحت تر اســت، تصریح کرد: در بسیاری مراسم شاهد بودم 
بچه ها نقالی می کنند و یا قصه های شــاهنامه را می خوانند. 

باید در این عرصه ســرمایه گذاری کرد؛ ناشران و نهادهایی 
کــه بودجه دارند از نویســندگان و تصویرگرانی که در این 
زمینه فعال اند حمایت کنند. آموزش شاهنامه در کنار موارد 
دیگری که کودک و نوجوان آموزش می بینند ضرورت دارد.  
حسن زاده با بیان که یک ســری واژه ها شاهنامه هست که 
دیگر استفاده نمی شود و حتی بزرگ سالان هم با آن مأنوس 
و آشــنا نیســتند، افزود: به نظرم نباید شاهنامه را به شکل 
کلان به بچه ها عرضه کرد. قصه ها و داســتان های شاهنامه 
فصل بندی و فضای خود را دارد. نگاه انفرادی به هر داستان 
می تواند مفید باشــد و از منبعی اســت به نام شاهنامه که 
وقتی مخاطب به لحاظ ســنی بزرگ تر شد می تواند به آن 
مراجعــه کند و تمام این کتاب را که ارزش ملی و فرهنگی 
دارد بخوانــد. او با این توضیح که بایــد به هر بهانه بتوانیم 
زبان فارســی را در برابــر تکنولوژی و واژه هــای که وارد 
زبان می شــود حفظ کنیم، واژه هایی که بچه ها و نســل ها 
می آفرینند، اضافه کرد: باید فکری کرد زبان فارســی کمتر 
آسیب ببیند. این موضوع بســیار اهمیت دارد که بچه ها با 

زبان اصلی و رسمی سرزمین خودشان مأنوس تر شوند.

فرهاد حسن زاده از بازآفرینی اسطوره های ایرانی می گوید

شاهنامه دریاست، غم بی آبی نداریم

همدلی|  قادر آشنا، معاون توسعه فناوری و مطالعات سینمایی 
سازمان سینمایی به تشریح موضع قانونی این سازمان در قبال 
ســینماهای متقاضی انحلال پرداخت. به نقل از اداره کل روابط 
عمومی سازمان امور سینمایی، قادر آشنا معاون توسعه فناوری و 
مطالعات سینمایی درباره دستورالعمل انحلال سالن های نمایش 
بدون کاربرد، گفت: موضوع انحلال سینماهایی که به دلایل موجه 
قادر به ادامه فعالیت نیستند در آیین نامه جدید سالن های نمایش 
فیلم در نظر گرفته شــده، این مصوب اســفند ۱3۹۹ در هیات 
وزیران پیش بینی شده و به موجب آن دستورالعملی توسط سازمان 
سینمایی وقت تنظیم و ســپس با تأیید و ابلاغ وزیر فرهنگ و 
ارشــاد اســلامی وقت به اجرا گذاشته شده اســت. او ادامه داد: 
به موجب این دستورالعمل صرفاً مالکان سینماهایی که حداقل 
مشمول یکی از سه شرط پیش بینی شده در دستورالعمل هستند، 
درخواســت کتبی خود را به سازمان ســینمایی ارائه می دهند. 
معاون توسعه فناوری و مطالعات سینمایی گفت: درخواست های 
ارائه شده در سازمان سینمایی و سایر دستگاه های مسئول بررسی 
و کارشناسی می شــود. این درخواست در شــورایی طرح و در 
صورت تطبیق تقاضا با نظر کارشناســان موضوع انحلال مورد 
موافقت قرار می گیرد و به منظور انجام سایر مراحل به مالک ابلاغ 
می شــود. آشنا بیان کرد: تأیید این شورا به معنی تغییر کاربری 
آن فضا نیســت و برای تغییر کاربری مراحل قانونی باید خارج 
از وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی طی شود. در بسیاری موارد، 
املاک مربوط به ســینماها شرایط این تغییرات را ندارند و پس 
از انحلال سینما صرفاً می توانند پس از اخذ مجوز لازم در سایر 
کاربری های فرهنگی ادامه فعالیت دهند. او اظهار کرد: سینماهای 
متعلق به بخش دولتــی یا عمومی و یا مجموعه هایی که زمین 
آن ها توســط منابع دولتی یا عمومی تأمین شده قابلیت انحلال 
ندارند و صرفاً قابل تبدیل و توسعه به سینمای با ظرفیت یکسان 

یا بیشتر هستند. 
معاون توسعه فناوری و مطالعات سینمایی درباره مطالب نقل شده 
از جانب اعضای یک تشکل متعلق به سینماداران، توضیح داد: در 

شورای تشکیل شده در نیمه سال ۱۴۰۰ به موجب دستورالعمل 
ابلاغی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی از نماینده تشکل مورداشاره 
به عنوان نماینده صنف ســینماداران جهت حضور و مشــارکت 
در بررسی تقاضاها دعوت شــد. لیکن به رغم محتوای مصاحبه 
مورداشاره، هیچ تشکل صنفی در جایگاه دریافت تقاضا و موافقت 
یا مخالفت با آن ها قرار ندارد و کلیه درخواست ها مستقیماً توسط 
سازمان سینمایی و سمعی بصری دریافت می شود. آشنا تأکید 
کرد: فهرست منتشرشده به عنوان متقاضیان انحلال به هیچ وجه 
صحیح نیست و متقاضیان بالقوه انحلال عمدتاً سینماهای تعطیل 
و متروک هســتند که اغلب به دلیل مشکلات مربوط به انحصار 
وراثت و ابهام در مالکیت یا عدم دسترسی به کلیه شرکای ملک 
تا کنون موفق به ثبت درخواست در سازمان سینمایی نشده اند. 
او اظهار کرد: تقاضای قانونی ســینمادارانی که تمامی شــرایط 
موردنظــر را لحاظ و مدارک خود را ارائه کرده اند پس از تکمیل 
مراحل کارشناسی بررسی گردیده، نتیجه در صورت موافقت شورا 

اطلاع رسانی عمومی خواهد شد.
معاون توســعه فناوری و مطالعات ســینمایی گفــت: تا کنون 
شــورا فقط با انحلال و خاتمه فعالیت ســه سینمای اروپا )واقع 
در خیابان جمهوری(، اســتیل )واقع در جوادیه( و عصر جدید 
)واقــع در خیابان طالقانی( موافقت کــرده که قبلاً نیز در زمان 
تصویب پس از ابلاغ به مالکین اطلاع رسانی عمومی شده و خبر 
جدیدی نیســت. هر سه سینمای مورداشــاره متعلق به بخش 
خصوصی بوده و شــرایط مندرج در ضوابط مصوب را داشته اند. 
آشنا گفت: مقررات مربوط به انحلال سینماها با هدف احترام به 
حقوق مالکانه صاحبان سینماها و تأکید بر امنیت سرمایه گذاری 

در حوزه ساخت سالن های نمایش فیلم است. 
در بســیاری از موارد و تقاضاهای ثبت شده نیز، انحلال بخشی 
از فرایند توســعه و اصلاح سالن های نمایش است. به عنوان مثال 
در یکی از شهرهای اســتان آذربایجان شرقی، با همکاری کلیه 
دستگاه های مسئول در شهر، استان و سازمان سینمایی با انحلال 
دو سینمای متروکه تک سالن غیرقابل استفاده، مجموعه ای روزآمد 

با ۹ ســالن نمایش و امکانات جانبی بسیار مناسب جهت تأمین 
نیازهای شهری فاقد سینمای فعال در حال انجام است. او تشریح 
کرد: تعداد پروژه های ساخت و توسعه سالن های نمایش فیلم در 
کشــور به بیش از ۱۰۰مورد رسیده است و بیش از ۲۰۰مورد با 
احتساب طرح های در حال مطالعه در حال پیگیری است که در 
مقایسه با تعداد ســینماهای فعال )حدود 3۶۰مجموعه در کل 
کشــور( نرخ رشد قابل ملاحظه ای است. معاون توسعه فناوری و 
مطالعات سینمایی گفت: تعداد تک رقمی درخواست های انحلال 
هم با توجه به عمر بالای برخی ســالن های سینما و تغییر بافت 
شــهری در برخی مناطــق و تغییر انتخــاب و ذائقه مخاطبان 
سینما کاملاً طبیعی است و جای نگرانی ندارد. آشنا گفت: البته 
سازمان سینمایی در خصوص مجموعه هایی که به نحوی مورد 
تعلق خاطر مردم و اهالی سینما هستند یا جایگاه فرهنگی ویژه ای 
دارند بی تفاوت نخواهد بود اما در خصوص سالن های خصوصی 
در نهایت مالکان آن ها هســتند که باید به تصمیم برسند و این 
سازمان به موجب قانون حقوق آن ها را محترم خواهد شمرد. او 
تأکید کرد: از عموم فعالان حوزه اکران دعوت می شــود از طرح 
موضوع انحلال ســینماها به عنوان ابــزار تبلیغاتی و جلب توجه 
به مشکلات ســینماها خودداری کنند. معاون توسعه فناوری و 
مطالعات سینمایی بیان کرد: تأثیر دوره همه گیری کرونا بر کلیه 
مشاغل و اصناف قابل مشاهده است و سینماها نیز مانند بسیاری 
دیگر از کسب وکارها متحمل خسارات و زیان های عمده شده اند، 
اما برای عموم روشن است که تبدیل یک سینما به کاربری صنفی 
دیگر به معنای خروج آن از مشــکلات ناشــی از کرونا نیست و 

چه بسا هزینه های بیشتری هم به مالک تحمیل کند.
آشــنا در پایان اظهار کرد: تشــکل های صنفی نیز می توانند با 
هم افزایی و تعامل، راه های کاهش خسارات و بازگشت سینماها 
به شــرایط رونق در دوران پس از همه گیــری را هموار کنند و 
انتشار مطالب نادرست و فضاسازی خلاف واقع با واقعیات حاکی 
از رشــد چشمگیر در سرمایه گذاری و ساخت سالن های نمایش 

فیلم سازگاری ندارد.

قادر آشنا موضع گرفت

سازمان سینمایی با درخواست انحلال کدام سینماها موافقت می کند؟


